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 كاهش 26 هزار واحدي 
شاخص بورس تهران

شلاخص كل بلورس اوراق بهلادار تهلران در پايلان معاملات 
هملراه شلد.  واحلدی  26 هلزارو22  كاهلش  بلا  ديلروز 
به گزارش فارس، بورس اوراق بهادار تهران در پايان معاملات آخرين 
روز كاري هفته در يك روند كاملًا ريزشي با كاهش 26 هزارو22 واحدی 
نس��بت به روز قبل به رق��م يك ميليون و241 هزارو38 واحد رس��يد. 
همچنين شاخص كل با معيار هم وزن با كاهش 8 هزارو310 واحدی 
به رقم 361 هزارو357 واحد رس��يد. ارزش روز ب��ازار نيز در بورس به 
4ميليون و605 هزارميليارد تومان رس��يد. ديروز همه ش��اخص هاي 
بورس قرمز بودند، به گونه اي كه شاخص كل و شاخص قيمت با معيار 
وزني- ارزش��ي 2 درصد كاهش يافتند. اين دو شاخص با نگاه هم وزن 
2/2درصد افت كردند. در فرابورس ايران هم شاخص كل با عقب نشيني 

281واحد نسبت به روز قبل به رقم 17 هزارو206 واحد رسيد. 
........................................................................................................................

 ارتفاع آب در برخي مخازن تهران
 70 سانتي متر شد

در برخلي مخلازن شلهر تهلران كله ارتفلاع آب بايلد 
در حلد چهلار متلر باشلد، حلدود ۷۰ سلانتي متر اسلت. 
به گزارش تسنيم، عبدالحس��ين مجدي زاده، معاون بهره برداري شركت 
تأمين و تصفيه آب تهران گفت: در حال حاضر ذخيره آب شرب در مخازن 
تهران حدود 607 هزار مترمكعب و ميزان مصارف نزديك 40 هزار ليتر در 
ثانيه است، اما ميزان آب توليد در هر ثانيه، نزديك 30 هزار ليتر است. وي 
افزود: هم اكنون در هر ثانيه 10 هزار ليتر بيش از آبي كه توليد مي شود، به 
مصرف مي رسد. در دو روز گذش��ته مقداري بارندگي داشتيم اما مجموع 
اين بارندگي ها، 50درصد كمتر از مشابه سال گذشته و بيش از 90درصد 
كمتر از دو سال گذشته بود. معاون بهره برداري شركت تأمين و تصفيه آب 
تهران ادامه داد: اين ميزان بارندگي پاسخگوي نياز آبي شرب مردم نيست، 
به شكلي كه در 24ساعت گذشته، حدود يك ميلياردو600 ميليون ليتر 
برداشت از منابع سطحي يعني ذخاير سدها داشته ايم، در حالي كه ورودي 
سدها، حدود 60 درصد كمتر از اين ميزان است. وي تأكيد كرد: اين ميزان 
برداشت و كاهش ورودي به سدها، باعث شده است ذخاير سطح شهر تهران 
به كمترين حالت خود برسد، حتي در برخي مخازن كه ارتفاع آب بايد در 
حد چهار متر باشد، حدود 70 سانتي متر است. مجدي زاده در پاسخ به اين 
سؤال كه شرايط مصرف آب نس��بت به تابستان چه تغييري داشته است، 
گفت: مهر امسال بسيار گرم بود و روز گذشته، شش درجه دماي بيشتري 
را نسبت به روز مشابه پارسال تجربه كرديم كه ميزان مصرف را بالا مي برد، 
ميزان مصرف فعلي، تقريباً مشابه ميزان مصارف در فصل گرم پارسال است، 

در حالي كه انتظار مي رود در آبان، ميزان مصارف خيلي كمتر باشد. 
........................................................................................................................

 صدور مجوز صادرات 3 كالاي ايراني
 به چين

با دريافت موافقت نامه هاي جديد و طي شدن مراحل قانوني، امكان 
صادرات سله گروه كالايي جديد ايراني به چین فراهم شلده است 
و شلركت هاي ايراني مي تواننلد در اين زمینله برنامه ريزي كنند. 
مجيدرضا حريري، رئيس ات��اق بازرگاني ايران و چي��ن در گفت وگو با 
ايسنا اظهار كرد: در حدود دو سال گذش��ته، با توجه به شيوع ويروس 
كرونا و قوانين قرنطينه كه از س��وي دولت چين اجرايي مي شود، عملًا 
امكان حضور در اين كشور براي هيئت هاي تجاري ممكن نبود و حضور 
فعال در نمايشگاه هاي چين نيز عملًا ممكن نشد. همين موضوع قدري 
اس��تفاده از فرصت هاي تجاري در چين را دش��وار كرد اما با وجود اين 
چين اصلي ترين شريك تجاري ايران و بزرگ ترين واردكننده كالاهاي 
ايراني به شمار مي رود.وي با بيان اينكه با كاهش محدوديت ها، اتفاقات 
مثبت قابل توجهي در تجارت ايران و چين رخ خواهد داد، توضيح داد: از 
سويي با نهايي شدن موافقت نامه هاي جديد، از اين پس سه گروه كالايي 
ش��يلات، ميوه و مركبات به طور خاص كيوي و لبني��ات ايراني امكان 
صادرات به چين را خواهند داشت. اين موضوع از نظر قوانين و مقررات 
نهايي شده است و شركت هاي ايراني مي توانند براي صادرات محصولات 
خود مذاكرات را آغاز كنند. رئيس اتاق ايران و چين ادامه داد: از س��وي 
ديگر با پيگيري هاي اتاق ايران و چين، بحث نمايشگاه دائمي محصولات 
ايران در چين نهايي شده و با كاهش محدوديت هاي كرونايي و امضاي 
اس��ناد مربوط در چين، از اين پس فضايي دائمي براي معرفي كالاهاي 
ايراني وجود خواهد داشت كه شركت ها مي توانند از آن استفاده كنند. 
حريري با بيان اينك��ه حدود 92 درصد از حجم ص��ادرات كالايي ايران 
به چين را همچن��ان كالاهاي با ارزش افزوده پايين تش��كيل مي دهد، 
بيان كرد: كالاهاي نفت محور و محصولات پتروش��يمي، بخش مهمي 
از صادرات ايران به چين را تشكيل مي دهد و برخي محصولات معدني 
يا كشاورزي ديگر نيز جزو محصولات با ارزش افزوده بالا در نظر گرفته 
نمي شود. در حالي كه اگر ما مقدمات صادرات اين كالاها را فراهم كنيم، 
مي توان روي عرضه اين كالاها در بازار چين نيز حس��اب باز كرد. وي با 
اشاره به تغييراتي كه در سطح سياس��تگذاري تجاري ايران در ماه هاي 
گذشته رخ داده است، تش��ريح كرد: مي توان اين طور گفت كه پس از 
نزديك 10س��ال درجا زدن و عدم فعاليت، س��ازمان توسعه تجارت در 
ماه هاي گذشته بسيار فعال شده و در تلاش براي برنامه ريزي كلان براي 
تغيير در شرايط تجاري كشور است. حريري خاطرنشان كرد: تأكيد بر 
لزوم صادرات كالاها با ارزش افزوده بالاتر، يكي از موضوعات مهمي است 
كه در ماه هاي گذشته، توجه به آن جدي تر شده است، البته بايد در نظر 
داشت كه چنين تغييراتي در سطح سياستگذاري به زماني بيشتر از چند 
ماه براي نشان دادن نتايج شان نياز دارند و در صورتي كه شرايط تغيير 

كند، در سال هاي آينده مي توان تغييرات را مشاهده كرد.
........................................................................................................................

معرفي يك بانك به كميسيون اصل۹0
بله  مربلوط  اطاعلات  هسلتند  موظلف  بانك هلا  همله 
بدهلكاران كان و اشلخاص مرتبلط را بله بانلك مركلزي 
ارائله بدهنلد تلا در سلايت بانلك مركلزي قلرار بگیلرد. 
علي صالح آب��ادي، رئيس كل بانك مرك��زي در گفت وگو با باش��گاه 
خبرنگاران جوان درباره ارائه اطلاعات ابربده��كاران بانك ها به بانك 
مركزي گفت: همه بانك ها موظف هستند اطلاعات مربوط به بدهكاران 
كلان و اشخاص مرتبط را به بانك مركزي ارائه بدهند و در سايت بانك 
مركزي قرار بگيرد. رئيس كل بانك مرك��زي افزود: عموم بانك ها اين 
امر را انجام دادند و مواردي را كه انجام ندادند، به كميسيون اصل90 
مجلس معرفي مي كنيم. تاكنون يك بانك را به كميس��يون اصل90 
معرفي كرده ايم و اميدواريم به زودي ليست بدهكاران را اعلام كنند تا 

مشمول اقدامات انضباطي و تنبيهي قرار نگيرند. 

در شلرايطي كله رقبلاي ايران بله دنبال 
افزايلش سلهم خلود از ترانزيلت منطقه 
هسلتند، هلر روز تأخیر در اجلراي كارها 
مي تواند رسلیدن بله اهداف را بلا كندي 
مواجه كند. در اجراي طرح ها و برنامه هاي 
مصوب، حتي يك روز تأخیر مجاز نیست. 
به گزارش ايس��نا، دكتر محمد مخبر، معاون 
اول رئيس جمهور در نخستين جلسه شوراي 
توسعه سواحل مكران گفت: سواحل مكران 
از مهم ترين محورهاي پيشران توسعه كشور 
است و مي تواند به عنوان موتور محرك براي 
پيش��رفت كش��ور مطرح باش��د. معاون اول 
رئيس جمهور با اش��اره به اينك��ه ظرفيت ها 
و ذخاير گس��ترده اي براي توس��عه كشور در 
منطقه مكران وجود دارد، به سفر اخير خود 
به كشور روسيه اشاره و تصريح كرد: نخست 
وزيران كشورهاي س��احلي خزر در اين سفر 
بر موضوع سواحل مكران و ظرفيت هاي اين 
منطقه براي ترانزي��ت كالا تأكيدات فراواني 
داش��تند. وي با تأكيد بر لزوم جذب سرمايه 

خارجي براي اجراي طرح هاي توسعه سواحل 
مكران گفت: نحوه تأمين منابع مالي از عوامل 
اصلي در موفقيت اين برنامه به شمار مي آيد 
و لازم است مدل و طرحي جامع براي مباحث 

مالي اجراي طرح ها در نظر گرفته شود. 
مخب��ر اف��زود: وظاي��ف و مأموريت ه��اي 
دس��تگاه هاي اجرايي نيز بايد به شكل دقيق 
در برنامه توس��عه س��واحل مكران احصا و به 
هر يك ابلاغ شود و دستگاه ها برنامه عملياتي 
زمانبندي ش��ده خود را در اين خصوص ارائه 
كنند. مع��اون اول رئيس جمهور همچنين بر 
اهميت تس��ريع در اجراي طرح هاي توسعه 
س��واحل مكران و ب��ه خص��وص طرح هاي 
مرتبط با حوزه ترانزيت تأكي��د كرد و افزود: 
در شرايطي كه رقباي ايران به دنبال افزايش 
س��هم خود از ترانزيت منطقه هس��تند، هر 
روز تأخير در اجراي كارها مي تواند رس��يدن 
به اهداف را با كندي مواج��ه كند. در اجراي 
طرح ها و برنامه هاي مص��وب، حتي يك روز 

تأخير مجاز نيست. 

وزيلر صملت بلا بیلان اينكه پاسلخ هاي 
قانع كننده اي براي نمايندگان خواهم داشت، 
گفت: من گلزارش عملكرد خلودم را ارائه 
مي دهم و دسلتم در ارائه گزارش پر است. 
به گزارش تس��نيم، س��يدرضا فاطمي امين 
در حاش��يه جلس��ه هيئت دول��ت در جمع 
خبرنگاران بيان داشت: اس��تيضاح يك ابزار 
نظارتي براي مجلس و حق نمايندگان است. 
من نيز اس��تقبال مي كنم. نگاه مثبتي به اين 
موض��وع دارم، چون امكاني اس��ت تا وقايع و 
اتفاق��ات را براي مردم و نمايندگان تش��ريح 
كنم. فاطمي امين درب��اره اينكه دو ماه پيش 
موضوع استيضاحش مطرح شده بود، اظهار 
داشت: آن استيضاح مطرح شده بود و بنا شد 
دو ماه عقب بيفتد كه عقب افتاد. ما كارهاي 
خود را با قوت و ش��دت جلو بردي��م و از نظر 

عملكرد وضعيت بسيار مطلوبي داريم. 
وزي��ر صمت ب��ا بي��ان اينك��ه پاس��خ هاي 
قانع كننده اي براي نمايندگان خواهم داشت، 
گفت: م��ن گ��زارش عملكرد خ��ودم را ارائه 

مي دهم و دستم در ارائه گزارش پر است.
وي همچنين خب��ر داد: طبق گزارش وزارت 
كار، وزارت صمت با ايجاد 158هزار شغل رتبه 

اول در ايجاد شغل دارد. 
وي عن��وان ك��رد: در مديري��ت ب��ازار ب��ا 
آش��فتگي هايي روب��ه رو هس��تيم ك��ه البته 
وضعيت در دو ماه گذش��ته بهتر شده است. 
5ه��زارو800 فروش��گاه تاكنون به س��امانه 
تجارت وصل ش��دند كه ت��ا پايان س��ال به 
200هزار فروشگاه خواهد رسيد. اين سامانه 
مديريت بازار را انجام خواه��د دادو ميزان و 

قيمت كالاها را روشن خواهد كرد.

 مخبر: در اجراي برنامه هاي مصوب 
حتي يك روز تأخير مجاز نيست

واكنش وزير صمت به استیضاحش 
 پاسخ هاي قانع كننده اي دارم

    دولت

شـهردارى رشـت از رديف 
كد اعتباري پيش بيني شـده 
در بودجه مصوب سـال 1401 
در نظـر دارد مناقصه عمومى 
خدمـات  امـور  واگـذارى 
بيمـه اى شـامل (بيمه درمان 
افـراد  تكميلـى كاركنـان و 
تحت تكفـل آنان بـه تعداد 
تقريبـى 4200 نفـر– عمـر و 
حادثـه به تعـداد 1800 نفر– 
منـازل  آتش سـوزى  بيمـه 
مسكونى شهروندان و منازل 
 300/000 حريـق  غيركانـون 
واحـد– بيمـه آتش سـوزى، 
صاعقـه و انفجـار (از هر نوع 
شـامل گاز و غيره)بـه همراه 
تندباد،  و  پوشش هاى طوفان 
زلزلـه، تركيدگى لوله (آب، فاضلاب) ضايعات ناشـى از ذوب برف 
و آب باران و ريزش سـقف ناشـى از سنگينى برف و ساير حوادث 
طبيعى ساختمان هاى ادارى، واحدهاى اقامتى، تأسيسات و اموال 
و اثاثيه و منصوبات بيمه گذار و سازمان هاى تابعه شهردارى رشت 
شامل كليه سـاختمان هاى ساخته شده، در جريان ساخت متعلق 
به شهردارى و يا استيجارى– بيمه اتومبيل (شخص ثالث كاركنان 
و افراد تحت تكفل بيمه گذار و سازمان هاى تابعه) (بيمه اتومبيل– 
بدنـه كاركنان و افراد تحت تكفل بيمه گذار و سـازمان هاى تابعه)

(بيمـه اتومبيل شـخص ثالث و بدنـه كليه وسـايل نقليه موتورى 
بيمه گـذار و سـازمان هاى تابعـه (خودروهـاى ادارى و عمومى و 
خدماتـى و ...). بيمه مسـئوليت جامع شـهروندى(وفق ميانگين 
آمار اعلامى از سوى مراجع رسمى 850.000 نفر)– بيمه مسئوليت 
كارفرمـا در قبال كاركنان (شـهردارى و سـازمان هاى تابعه تعداد 
1800 نفر)- بيمه مهندسى دوربين هاى مدار بسته كنترل ترافيك 
سطح شهر 38 عدد- بيمه مسئوليت دارندگان آسانسور در قبال 
اسـتفاده كنندگان (در صـورت اخـد گواهى اسـتاندارد از مراجع 
ذيربط توسـط بيمه گذار) بيمه مسـئوليت مدنى اماكن ورزشـى- 
بيمه مهندسى و مسئوليت سازه هاى تكميل شده (دكل مخابراتى 
سـازمان آتش نشـانى) بيمـه حوادث ورزشـى كاركنان سـازمان 
آتش نشانى به شركت هاى بيمه اى واجد شرايط (سرپرستى استان) 
را از طريق سـامانه تداركات الكترونيكى دولت برگزار نمايد كليه 
مراحل برگزارى مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد 
مناقصه گران و بازگشـايى پاكت ها از طريق درگاه سامانه تداركات 
الكترونيكى دولـت بـه آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام 
خواهد شـد و لازم اسـت كليه شـركت هاى بيمه اى (سرپرسـتى 

اسـتان) داراى سـطح توانگرى 1 و 2 و سـابقه فعاليت حداقل ده 
سال به بالا (بر اسـاس آخرين اعلام رسمى از سوى بيمه مركزى) 
در صـورت عدم عضويت قبلى، مراحل ثبت نام در سـايت مذكور 
و دريافت گواهى امضاى الكترونيكى را جهت شـركت در مناقصه 

محقق سازند.
  تاريخ انتشار مناقصه در سامانه تاريخ 1401/08/05 مى باشد.

  مهلـت دريافـت اسـناد مناقصـه از سـايت: 1401/08/05  لغايت 
1401/08/10 از ساعت 7:30 صبح الى 14:30

  مهلت ارسال پيشـنهاد: 1401/08/11 لغايت 1401/08/21 تا ساعت 
14:30

  تاريـخ بازگشـايى: رأس سـاعت 10 صبح روز يك شـنبه مورخ 
1401/08/22 در دفتـر كار معـاون مالـى اقتصادى شـهردارى به 
نشـانى رشـت- ميدان گيل- سـاختمان مركزى شهردارى رشت 
قرائت مى شـود. حضور شركت كنندگان در جلسـه مزبور بلامانع 

است.
 پيشـنهاددهندگان مى بايسـت مبلغ 8.365.000.000 ريال را به 
به عنوان سـپرده شـركت در مناقصه به صـورت ضمانتنامه بانكى 
(كه از تاريخ تحويل پاكات به دبيرخانه شـهردارى رشـت سه ماه 
اعتبار داشته باشد) يا به شماره حساب 64021122122535 به نام 
حساب تمركز وجوه سپرده خزانه شهردارى رشت بانك مهر شعبه 
طالقانى به نام سپرده شركت در مناقصه واريز و ضمن بارگذارى در 
سامانه سـتاد در پاكت الف قرار داده و در موعد مقرر به دبيرخانه 
شـهردارى رشت به نشـانى فوق الذكر تحويل نمايند، لازم به ذكر 
است كه ارائه پول يا چك هاى مسافرتى و يا چك تضمين به عنوان 

سپرده قابل قبول نمى باشد.
  مدت قرارداد به مدت يك سال مى باشد.

  هزينه درج آگهى به عهده برنده مناقصه مى باشد.
  شهردارى در رد يك يا تمام پيشنهادها مختار است.

  ساير شرايط و اطلاعات در اسناد مناقصه مندرج مى باشد.
  بديهى اسـت شركت در مناقصه و ارائه پيشنهاد به منزله قبول 

شروط شهردارى رشت مى باشد.
  ارائـه رضايت نامـه كتبـى از آخرين قـرارداد منعقده توسـط 
شـركت كنندگانى كـه قبلاً با شـهردارى رشـت قـرارداد منعقد 
نموده اند الزامى مى باشـد. در صورت عدم ارائه، پاكت پيشنهادى 

آنان بازگشايى نخواهد شد.
  ارائه گزارش صورت هاى مالى حسابرسـى شـده (سـال 1399) 
به اسـتناد آيين نامه راهكارهاى افزايش ضمانت اجرايى و تقويت 
حسابرسى مصوبه شـماره 26510/ت 39039ك مورخ 1388/2/9 

الزامى مى باشد.
  اطلاعات تماس دسـتگاه مناقصه گزار جهـت دريافت اطلاعات 
بيشـتر در خصوص اسـناد مناقصه و ارائه پاكت هاى الف: آدرس- 

رشت–ميدان گيل- ساختمان مركزى شهردارى رشت

آگهي مناقصه عمومي (يك  مرحله اى)

بررسي بازار هاي كالايي و سرمايه اي بیانگر آن 
اسلت كه ثبات اين روزها صرفاً در بازاري چون 
ارز يافت مي شود كه يك مقام مسئول دلیل اين 
رويداد در سال جاري را استمرار برتري عرضه از 
تقاضاي ارز و همچنیلن عرضه 25میلیارد دلار 
ارز در سامانه نیما از ابتداي سال تاكنون دانست. 
در بازارهايي چون مسلكن، خودرو، طا، سكه،  
بازار بلورس اوراق بهلادار و همچنین كالاهاي 
مرتبط با مواد غذايي شلاهد بي ثباتي هستیم. 
در شرايط كنوني اگر مديريتي همچون دولت قبل 
س��كاندار حوزه اجرايي بود، خدا مي دانس��ت نرخ 
دلار تا چه ميزان قرار بود افزايش يابد و به تعبيري 
ركوردشكني می كرد، اما به هر سو شاهد يك ثبات 
نسبي در بازار ارز هستيم، به طوري كه نرخ دلار در 
محدوده 33هزارتومان به سر مي برد، البته برخي 
منتقدان بر اين باورند بازار وضعيت امنيتي پيدا كرده 
است، از اين رو عرضه و تقاضا از آزادي عمل جهت 
نقش آفريني در بازار برخوردار نيستند ولي عرضه ارز 

در بازار را نمي توان ناديده گرفت. 
در دولت حس��ن روحاني نرخ دلار از محدوده 3هزار 
تومان تا مرز 33هزار تومان نوس��ان پي��دا كرد و هر 
زماني كه نور چراغ برجام كم فروغ يا پرفروغ مي شد، 
بازار از خود واكنش نشان مي داد، به طوري كه حتي 
اين اتهام به بانك مركزي زده ش��د كه گاهي از بازار 

نوس��انگيري مي كند، به ويژه مواقعي كه عبدالناصر 
همتي با حضور در بازار و رسانه صراحتاً از مردم عادي 
درخواس��ت مي كرد در اين بازار به دليل ريسك بالا 
سرمايه گذاري نكنند.  به هر ترتيب امروز با وجودي كه 
ريسك ها پيرامون احياي برجام افزايش يافته و ريسك 
ناآرامي هاي اخير نيز گريبانگير اقتصاد ايران ش��ده 
است، باز هم شاهد آرامش نسبي در بازار ارز هستيم، 
اين در حالي است كه بازارهاي ديگر اعم از بازار سرمايه 
با خروج نقدينگي و افت شاخص ها و در بازار سكه و 
طلا با رشد اندك نرخ ها و در بازار خودرو نيز با افزايش 
نرخ ها و در بازاري چون زمين و س��اختمان با تداوم 
نوسانگيري از كالاهاي موجود ساخته شده شناور در 

بازار و افزايش نرخ ها روبه رو هستيم. 
يكي از انتقادهايي كه اين روزها مطرح اس��ت اين 
مي باش��د كه چرا به رغم ثبات نس��بي در بازار ارز 
ش��اهد افزايش نرخ ها در بازار مواد غذايي يا ساير 
بازارهاي موازي هستيم، در پاسخ گفته مي شود كه 
نرخ كالاهاي مرتبط با اين گروه در دنيا نيز افزايش 
يافته است و با اصلاح نرخ ارز ترجيحي نيز اين گروه 
هنوز با نوسان هاي منتج به رشد قيمت تمام شده 

روبه رو است. 
در اين ميان برخي كارشناسان اقتصادي با اشاره به 
روند قيمتي نرخ ارز در ايران بر اين باورند كه تورم 
بايد در كل اقتصاد ايران كنترل ش��ود، كنترل نرخ 

در يك ب��ازار نه تنها دردي از مش��كلات اقتصادي 
دوا نمي كند بلكه مي تواند فنر رشد قيمت اين بازار 
در آينده را بيشتر فش��رده كند و در عين حال نيز 
فرصتي جهت نوسانگيري و مباحثي از اين دست 

در بازار پديد آورد. 
  عرضه 25میلیارد دلار ارز در سامانه نیما 

از ابتداي سال
هر چند برخي منتقدان بر اين باورند شرايط كنوني 
بازار ارز طبيعي نيس��ت ام��ا به ه��ر روي از منظر 
قيمت شاهد ثبات نسبي نرخ هس��تيم، به طوري 
كه رئيس كل بانك مركزي از عرض��ه 25ميليارد 
دلار ارز در سامانه نيما از ابتداي سال جاري تا پايان 

مهرماه خبر داد و گفت: آرامش خوب��ي را در بازار 
ارز شاهد هس��تيم.  »علي صالح آبادي« رئيس  كل 
بانك مركزي در حاشيه جلسه روز گذشته هيئت 
دولت در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: در حوزه 
بازار ارز آرامش خوبي را ش��اهد هستيم. از ابتداي 
سال تا اواخر مهر معادل 25ميليارد دلار در سامانه 
نيما ارز عرضه شد و توانستيم نياز واردكنندگان را 
تأمين كنيم.  وي افزود: منابع ارزي دولت به  گونه اي 
است كه- همان طور كه آمار منتشر مي شود- حجم 
عرضه از تقاضا فزوني دارد و مي��زان معاملات هم 

قابل توجه است. 
رئي��س كل بان��ك مركزي اب��راز امي��دواري كرد: 
ان ش��اءالله اين وضعيت را تا پايان س��ال خواهيم 

داشت. 
  نوسلانات نلرخ ارز در بلازار متشلكل 

بسیار پايین بوده  است
صالح آبادي همچنين بيان ك��رد: طي چند هفته 
اخير هر صرافي موظف است قيمت عرضه و تقاضاي 
ارز خود را در سامانه بازار متش��كل ارزي وارد كند 
و صرافي ها به  ص��ورت لحظه اي اين آم��ار را ارائه 
مي كنند، به  نحوي كه حجم معاملات به 17ميليون 
دلار در بازار متشكل ارزي رسيده است. نوسانات نرخ 
ارز در بازار متشكل بسيار پايين بوده  است و در بازار 

آزاد هم نوسان محدودي وجود دارد. 

صالح آبادي: از ابتداي سال 25میلیارد دلار ارز  در سامانه نیما عرضه شد

 آرامش نسبي در بازار ارز 

آخرين اولتیماتوم برخورد با لوازم يدكي قاچاق و تقلبي

مديركل ستاد مبارزه با قاچاق كالا: با پديده 
تكثير خرده انبارهاي قاچاق مواجهيم

مديركل سلتاد مبارزه با قاچاق كالا ضمن اشاره به پیچیدگي هاي 
مبارزه با قاچاق و تغییلر رفتارهاي دائمي كه در سلمت كالاهاي 
قاچاق شلاهد هسلتیم، از مزيت هاي شناسله دار كلردن كالاها 
بلراي جلوگیلري از جلولان كالاهلاي تقلبلي در بازار خبلر داد 
و گفلت: »با پديلده تكثیلر خرده انبارهلاي قاچلاق مواجهیم.«

اميرمحمد پرهام فر، مديركل ستاد مبارزه با قاچاق كالا در گفت وگو با 
تسنيم گفت: »متأسفانه اتفاقي كه در چند سال اخير به دليل نوسان 
نرخ ارز ش��اهد آن بوديم اين بود كه حتي در بعضي كالاها قاچاق به 
آن مفهوم سابق نداشتيم، بلكه كالاهاي تقلبي بودند كه بلاي جان 
بازار ما ش��دند. به عنوان مثال در بحث لوازم يدك��ي خودرو، بازار ما 
مشخصاً از كالاهاي تقلبي ضربه مي خورد، در صورتي كه اين كالاها 
در كشفيات قاچاق خود را نش��ان نمي دادند اما عمده اين بازار، بازار 

سياه و تقلبي بود.«
پرهام فر گفت: »م��ا در حوزه قاچاق و كالاهاي تقلبي با مش��كلاتي 
مواجه هس��تيم، برخ��لاف باور بعضي ك��ه فكر مي كنن��د علت اين 
مش��كلات در بانه و گناوه و استان هاي مرزي اس��ت، اتفاقاً علت اين 
مشكلات را بايد در كوچه  پس كوچه هاي امين حضور تهران دنبالش 
گشت، البته وزارت صنعت، معدن و تجارت در دولت فعلي از روز اول 
متوجه بود كه بايد تكليف خود را با بازار روشن كند. از نظر قوانين كه 
خلأ خاصي وجود ندارد، مسئله اصلي اين بود كه انگيزه كافي وجود 
نداشت، يعني شايد مجموعه دولت فكر مي كرد مثلًا سامانه مبارزه 
با قاچاق يا شناس��ه كالا به تنهايي مي تواند جل��وي قاچاق را بگيرد، 
اين سامانه ها وقتي كارايي لازم را دارند كه انگيزه اي هم براي مقابله 

وجود داشته باشد.«
اين مقام مسئول در راس��تاي تأكيد دس��تور رئيس جمهور مبني بر 
ساماندهي بازار خودرو گفت: »بعد از اين دستور، عزمي كه بايد و شايد 
در وزارت صنعت، معدن و تجارت شكل گرفت كه حداقل در چهار سال 
قبل شاهد آن نبوديم. اولين اقدام وزارتخانه هم اين بود كه مشخصاً آمد 

يك ستاد درون وزارتخانه اي مبارزه با قاچاق كالا تعريف كرد.«
 وي گفت: »در ش��روع كار ل��وازم يدكي، س��يگار، پوش��اك و لوازم 
آرايش��ي- بهداش��تي حوزه هايي بودند كه به طور مش��خص مورد 
بررسي قرار گرفتند چراكه اين كالاها، كالاهاي عمده اي هستند كه 
ما از قاچاق آنها آسيب مي ديديم. غير از سيگار تنظيم بازار كالاهاي 

نامبرده دچار مشكل است.«
پرهام فر در خصوص به تعويق افتادن قانون شناسه دار كردن كالاها 
گفت: »اين تعويق يك دليل مشخص داشت، وقتي كالايي مشمول 
شناسه مي شود بايد براي دو موضوع تصميم  گيري شود، يكی اينكه 
از اين به بعد اين كالا با اي��ن قانون چه وضعي پي��دا مي كند و يكي 
اينكه كالاهايي كه تاكنون در بازار هستند، چه وضعي پيدا مي كنند. 
از اينجا به بعد 55كالايي كه گفته ش��ده مشخصاً شناسه مي خورند 
و مشكلي نيس��ت، اما كالاهايي كه هم اكنون در بازار هستند، مورد 
چالش هستند. وزارت صمت اصرار داش��ت اين موضوع طبق همان 
مهلتي كه تعيين شده بود، اجرا شود اما اتحاديه ها درخواست زمان 
كردند تا كالاهايي را كه هم اكنون در بازار هستند، بتوانند ساماندهي 
كنند. 10سال از ابلاغ قانون اجباري بودن شناسه كالا گذشته است و 
هدف ما هم چيزي جز شفاف شدن بازار نيست و قصد ما اين است كه 

مردم به كالاي اصل و غيرتقلبي و قانوني دست پيدا كنند.«
پرهام فر در پاس��خ به س��ؤالي در خصوص مبارزه با انبارهاي بزرگ 
قاچاق به جاي خرده فروش��ان گفت: »ما در برخورد ب��ا انبارها خلأ 
قانوني نداش��تيم، اما مثلًا در بحث لوازم يدكي، ما با انبارهاي بزرگ 
مواجه نيستيم، بلكه انبارك هايي است كه مربوط به خود صنف است، 
يعني مثلًا فروشنده ما يك منزلي را اجاره كرده و كالاي خود را آنجا 

انبار كرده است.«
وي افزود: »ما هم اكنون با انبار بزرگ مواجه نيستيم، بلكه اكثراً رو به 
اين سمت آوردند كه خانه مسكوني را اجاره كردند و در آنجا كالاها را 
انبار مي كنند. كسي كه كار قاچاق مي كند، ديگر به سمت انبارهاي 
بزرگ نمي رود، مشخصاً ريسك اين كار بالاتر است و بيشتر در چشم 
اس��ت، بنابراين رو به انبارك ها آورده اند. در حوزه لوازم خانگي هم 

تقريباً با چنين پديده اي روبه رو هستيم.«
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يكي از انتقادهايي كله اين روزها 
مطرح است اين مي باشد كه چرا به 
رغم ثبات نسبي در بازار ارز شاهد 
افزايش نرخ ها در بازار مواد غذايي 
يا سلاير بازارهاي موازي هستیم

هادی غلامحسینی
   گزارش یک


